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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda senyores i senyors diputats. Començarem la
sessió d’avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions? Entenc que no n’hi ha cap.

Per tant, passam a l’únic punt de l’ordre del dia d’avui,
relatiu al debat i votació de les proposicions no de llei RGE
núm. 5607 i 5721/23.

1) Proposició no de llei RGE núm. 5607/23, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a augment de les
places de medicina a la UIB.

Començam per la Proposició no de llei RGE núm. 5607/23,
presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a augment
de les places de medicina a la UIB.

Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari
Socialista, té la paraula el Sr. Carles Bona, per un temps màxim
de cinc minuts.

EL SR. BONA I CASAS:
 

Gràcies, Sra. Presidenta. Avui tractam una proposta
relacionada amb l'oferta de places per a la carrera de medicina
a la Universitat de les Illes Balears i la cerca de solucions per
garantir un accés equitatiu i una formació de qualitat a l'àmbit
de la salut.

En primer lloc, és important destacar que la Llei Orgànica
2/2023, del sistema universitari, estableix clarament que les
comunitats autònomes són responsables de programar l'oferta
d'ensenyaments de les universitats de la seva competència i dels
diversos centres. Aquesta oferta ha de ser comunicada a la
Conferència General de Política Universitària, per estudiar-la
i aprovar-la, i el Ministeri d'Universitats li ha de donar
publicitat.

Sense cap dubte, per altra banda, la formació dels
professionals de la salut és un pilar fonamental per al bon
funcionament del sistema de salut i garantir la formació dels
que exerceixen aquestes professions és essencial per oferir
atenció mèdica de qualitat a la població.

En aquest sentit, és important fer un poc de memòria i
recordar que els numerus clausus, que dictaminen quanta gent
pot entrar a cada grau, es va implementar a les nostres facultats
de medicina a l'any 1994 com a resposta a la massificació que
afectava la qualitat de la formació i la desocupació que patia la
professió mèdica en aquell moment, i es va tenir en compte,
entre altres criteris, la recomanació de l'Organització Mundial
de la Salut, l'OMS, que hi hagués un estudiant de medicina per
cada 10.000 habitants.

A l'any 2007 es va decidir augmentar l'accés de nous
estudiants a les facultats de medicina, fins a assolir la xifra de
7.000 estudiants, i des d'aleshores s'ha passat de 27 a 55
facultats de medicina a tota Espanya, tant públiques com
privades. 

Tot i aquests esforços, i que ja tenim una facultat de
medicina a les Illes Balears, l'oferta de places de medicina
continua essent insuficient en relació amb la població de les
Illes Balears. A més, segons les dades de la Fundación CYD,
per al curs acadèmic 2019-2020, la UIB és la responsable que
les Balears siguin la comunitat amb major mobilitat social pel
que fa a alumnes de grau en la branca de ciències de la salut; és
a dir, només un 48,9% dels alumnes espanyols menors de 30
anys de la branca de ciències de la salut a la UIB, durant el curs
acadèmic 2019-2020, tenien un o dos progenitors amb estudis
superiors, i aquest percentatge és el més baix de tot l'Estat,
quan el comparam amb la resta de sistemes universitaris
autonòmics. És un bon indicador, fruit d'una política
continuada de rebaixa dels preus de les matrícules
universitàries i de beques per part del Govern central, que ha
permès que la UIB sigui el major ascensor social ara mateix en
els estudis de ciències de la salut que tenim a tot l'Estat. 

És per això que caldria seguir potenciant aquesta tasca
d'ascensor social que realitza la Universitat de les Illes Balears
i afavorir l'accés als estudis dels estudiants amb més problemes
socioeconòmics.

En vista d’això, proposam dues mesures fonamentals: la
primera és instar el Govern de les Illes Balears a augmentar el
nombre de places públiques per a la carrera de medicina a la
Universitat de les Illes Balears, i això creiem que permetrà a
més estudiants accedir a aquesta formació crucial i contribuirà
a atendre les necessitats de professionals mèdics de la nostra
comunitat.

Així com també demanam instar el Govern de les Illes
Balears a fer gratuïta la matrícula dels estudis de medicina a la
UIB per a estudiants amb necessitats socioeconòmiques, sense
exigir-los un rendiment acadèmic superior al requerit per a la
resta dels estudiants que cerquen obtenir un títol de grau. A
més, aquesta gratuïtat s'hauria d'estendre a altres programes de
grau a la UIB, sota les mateixes condicions esmentades, en
promoure així la igualtat d'oportunitats a l'accés a l'educació
superior. 

En conclusió, consideram que totes aquestes mesures
cerquen abordar els desafiaments relacionats amb l'oferta de
places a medicina i l'equitat en l'accés a l'educació superior a
les Illes Balears. I esperam rebre el suport dels diferents grups
parlamentaris, en benefici dels nostres estudiants i del sistema
de salut de la regió.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Bona. El Grup Parlamentari Popular ha
presentat l'esmena RGE núm. 7246/23. Per a la seva defensa,
té la paraula la Sra. Carme Cañellas, per un temps màxim de
cinc minuts.

LA SRA. CAÑELLAS I MARTÍN:

Moltes gràcies, presidenta, diputats i diputades, bona tarda
a tots. Des del Grup Parlamentari Popular estam totalment
d'acord que s'ha d'augmentar el nombre de places públiques
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ofertes als estudis de grau de medicina de la Universitat de les
Illes Balears, però no només de medicina, sinó de qualsevol
tipus de grau, sempre i quan els recursos humans i econòmics
ho permetien. 

A mi, a casa, sempre m’han inculcat que els estudis són el
millor patrimoni que mai em podran deixar, i tant de bo!
puguem contribuir des del càrrec polític que tenim tots perquè
els joves ho sentin també així, i puguin reconèixer el valor
cultural, social i formatiu que poden rebre amb aquesta decisió
d'iniciar uns estudis universitaris, uns estudis que els obrirà les
portes en un futur. 

Quant al primer punt de la PNL, els vull recordar que
aquest curs han incrementat en 9 el nombre de places en el grau
de medicina. Com vostès saben, qualsevol increment de places
ve reglat per normativa, per la qual cosa no es pot ampliar
sempre que ho desitgem.

La intenció d'aquest govern, com ja va dir el conseller a la
seva compareixença, és la de seguir incrementant les places en
els propers cursos acadèmics, perquè és evident que hi ha una
gran demanda. Entenem aquesta demanda i la necessitat de
seguir augmentant les places, tenint en compte la situació dels
sanitaris i les places catalogades de difícil i de molt difícil
cobertura a les nostres illes. Per tant, malgrat aquest increment
de places ja he comentat que ha succeït, els votarem a favor
d'aquest primer punt. 

Quant al segon punt que presenten, estam d'acord també que
s’ha d’ajudar els estudiants amb necessitats socioeconòmiques,
però entenem que aquesta ajuda s'ha de regular sota uns criteris
fixats i fer de manera correcta, no improvisat, com s’ha fet
aquest darrer any. Vostès, aquest pacte sòlid d'esquerres, que
tant s'omple la boca d'escut social, d’ajuts i de totes aquestes
paraules que tant els agraden, no varen preveure -i ho saben-,
aquests 7 milions d'euros a la Llei de pressuposts, i tampoc
foren vostès els que establiren els mecanismes necessaris
perquè aquesta gratuïtat fos efectiva i fos una realitat en aquest
any acadèmic 2023-2024.

Un alumne, com sabeu, a la Universitat costa entre 6.000 i
7.000 euros, per tant, Sr. Bona, votarem en contra d'aquest
punt, perquè no existeix un marc normatiu i no entenem com,
si tan urgent era aquesta qüestió, no varen vostès preveure tot
això abans, perquè, sincerament, han tengut 8 anys
concretament.

Ara bé, està clar que és molt més fàcil exigir que executar.
És per això que aquest grup parlamentari ha presentat una
esmena per instar la Conselleria d'Educació i Universitats a
elaborar un marc jurídic per donar cobertura legal i garantir la
gratuïtat de les matrícules universitàries, tal i com el Partit
Popular duia al nostre programa de govern.

I permeti’m que els recordi que, amb manco de 100 dies, el
Govern de Marga Prohens ha demostrat que complim la paraula
donada. Per tant, si ens accepten aquesta esmena, estam
convençuts que tot això serà una mostra més que podrem
celebrar tots, i dic tots, perquè les necessitats dels estudiants no
són una qüestió d'esquerres o de dretes, són una qüestió de

principis i de persones per davant qualsevol color polític, o així
entenem que hauria de ser.

Amb referència a l'esmena presentada pel Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, si el Partit Socialista l'accepta,
també hi votarem en contra, per una senzilla raó: enguany ja
s'han convocat les places. Les places de formació sanitària
especialitzada s'ofereixen segons l'anàlisi de la capacitat docent
que fan les distintes comissions de docència, segons el Decret
37/2019, que regula la formació sanitària especialitzada a
l'àmbit de les Illes Balears.

L'anàlisi de la capacitat docent es realitza en considerar el
volum d'activitat assistencial, la cartera de serveis, l'equipament
i tecnologia, els llits, els recursos humans dels serveis i les
unitats. La Conselleria de Salut treballarà en oferir el màxim de
places i considerarà la capacitat docent dels distints dispositius
i, si les condicions ho permeten, valorarà l'augment
d'acreditació de places. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cañellas. El Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca ha presentat l'esmena RGE núm. 7261/23. Per a la
seva defensa té la paraula la Sra. Maria Ramon, per un temps
màxim de cinc minuts. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, quant a la PNL
presentada pel Partit Socialista, a la darrera sessió parlàvem del
grau de ciències de l'activitat física i de l'esport i una de les
coses que vàrem exposar, i que tots hi estàvem d'acord, era que
el greuge que patíem a les Balears era no tenir estudis
demandats pels estudiants d'aquí, de les Illes Balears. I en
aquest cas, el grau de medicina en el seu moment patia aquesta
problemàtica, que la gent havia de partir a un altre indret a
estudiar.

El 2016 entra la primera promoció, l’any passat 69 metges
acaben aquesta carrera. I evidentment crec que és de lloar i, a
més, en el moment que ho vàrem viure, que es posassin en
marxa uns estudis com els de medicina en un context de
pandèmia que vàrem viure, i que, evidentment, crec que des
d'aquí hem de donar les gràcies als professionals i a tothom que
ho ha fet possible per tenir aquestes 60 persones ja formades. 

I, evidentment, i amb les paraules que deia el Sr. Bona, per
una banda, tenim l'apartat, diguem, educatiu, que tothom ha de
poder accedir i estudiar el que vol, i, per altra banda, també
tenim la part d'invertir en salut, i en aquest cas ens trobam a les
Illes Balears que tenim una difícil cobertura de molts llocs de
feina, la qual cosa suposa que amb els estudis aquí podem
consolidar professionals, i més ara si demanam aquest augment
que és important.

A més, formes professionals, però sobretot també
afavoreixes el relleu generacional, que ara ens trobarem a un
moment que es jubilaran molts metges, sobretot metges de
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família, i que és important que puguem dotar i puguem tenir
aquests professionals a les nostres illes. 

La meva esmena va un poc en el sentit aquest, augmentar
les places MIR ho deia més pel fet que si surten metges
professionals d'una carrera les places MIR puguin atendre la
demanda de totes aquestes persones formades que surten de la
Universitat. Anava un poc en aquest sentit. 

Evidentment, nosaltres donarem suport a aquesta proposició
no de llei per tot el que he exposat, però també, en part, per
donar l'oportunitat que tothom pugui estudiar el que vulgui,
independentment del seu lloc on hagi nascut, la família on hagi
nascut, i que tots tenguem les mateixes oportunitats. Així que
suport des del meu grup parlamentari.

Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Ramon. Ara passarem al Grup Parlamentari
Mixt, perquè el Grup Parlamentari VOX es troba aquí a la
Mesa. Per tant, pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula la Sra.
Joana Gomila, per un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, respecte del punt 1, sense cap
dubte, MÉS per Menorca farà un vot favorable. És evident que
necessitam personal sanitari, per tant, augmentar places a la
facultat de medicina dóna la possibilitat de poder tenir més
professionals i, per tant, el nostre suport.

Quant al punt 2, farem un vot d'abstenció, un poc en el
sentit que ja explicàvem al plenari. A Menorca, a Eivissa i a
Formentera hi ha un bon nombre d'estudiants que cursen estudis
fora de les Illes Balears, es desplacen a Catalunya, a València,
a Madrid per a la seva formació, és clar, des de MÉS per
Menorca pensam que les famílies i els estudiants tenen dret a
poder triar quin és el centre universitari on volen estudiar, per
diferents raons, perquè hi tenen vincles familiars, perquè
s'estimen més estar a una altra comunitat autònoma, perquè els
plans d'estudis són diferents; és clar, ja vam criticar en el seu
moment que ens semblava injust i discriminatori que l’ajut
sempre vagi en funció de les matrícules i no de tota la resta de
despeses que també tenim les famílies que tenen fills que
estudien fora de la comunitat autònoma, com és la manutenció,
allotjament i d’altres.

Bé, al plenari vam presentar una esmena, que va ser
aprovada, en el sentit d'ampliar la deducció de l’IRPF en aquest
sentit, que no només fos per als estudiants que estudiaven a la
UIB o bé que anassin fora, sinó que pogués ser per a tothom. 

És clar, en el segon punt, precisament, vaig tornar parlar de
matrícules, compartim totalment amb vostès que no s'ha de
demanar un esforç acadèmic més, un nombre determinat, una
nota determinada, perquè tots sabem que la majoria de fills de
famílies vulnerables o que tenen dificultats socioeconòmiques
no tenen més remei que fer feina, i fer feina i estudiar no estàs
amb la mateixa condició que aquell que només estudia i te
paguen els estudis. Per tant, no és possible que per poder becar

o per poder bonificar, a més a més hagis de tenir un requisit
acadèmic. Per tant, amb açò estaríem totalment en consonància
amb el que diuen, però no en el sentit aquest de què siguin les
matrícules i no anem més enllà. 

Per açò, des de MÉS per Menorca farem un vot d'abstenció,
perquè pensam que sí que s'hi ha de treballar, però pensam que
s’ha de tenir aquesta visió més àmplia, perquè aquell que vol
anar a estudiar fora de la UIB aquí, a Mallorca, ho pugui fer a
la comunitat autònoma que consideri. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Procedeix ara la suspensió de
la sessió per un temps màxim de deu minuts, per la qual cosa es
demana al grup proposant si vol una suspensió o continuam. 

EL SR. BONA I CASAS:

Sí, demanaria un minut per proposar una transacció.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Cap problema.

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Per tant, continuam, i ara té la paraula el Sr. Carles Bona,
del Grup Parlamentari Socialista, per un temps màxim de cinc
minuts. 

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, vull agrair el suport dels grups
parlamentaris que donen suport a la iniciativa, almanco alguns
parcialment. Vull recordar que, efectivament, han estat
ampliades enguany de 60 a 69 les places en aquest curs 2023-
2024, després que hi hagi hagut finançament per part del
Ministeri de Sanitat del Govern liderat per Pedro Sánchez, uns
800.000 euros, i permeten aquest augment d'un 15% de places
ja per a aquest curs 2023-2024.

Respecte d'augmentar els numerus clausus de tots els graus
en general, com ha dit la portaveu del Partit Popular, a veure,
medicina és un grau clarament orientat a l’exercici d'una
professió dins un àmbit laboral determinat, i té més sentit,
probablement que cap altre grau que els numerus clausus
s'ajustin a les necessitats dels diferents sistemes de salut de les
comunitats autònomes. 

Ha dit vostè que un alumne costa 6 o 7.000 euros, costa
prou més que aquests 6 o 7.000 euros, que la matricula ja està
subvencionada. 

I també sempre tenen aquesta obsessió a dir que això no han
tengut temps vostès de fer-ho enguany i no estava previst, i no

 



EDUCACIÓ I UNIVERSITATS / Núm. 5 / 5 d'octubre de 2023 45

està previst en els pressuposts..., jo no sé a quins pressuposts
pensen vostès que estava prevista la guerra d'Ucraïna, però el
fet és que aquest curs passat s'han retornat les matrícules
universitàries. 

Hem (...) una transacció per incloure aquesta esmena que
vostès han presentat per elaborar un marc jurídic dins el punt
2, de tal manera que instàssim el Govern a elaborar un marc
jurídic per fer gratuïta la matrícula dels estudis de medicina a
la Universitat de les Illes Balears per a estudiants amb
necessitats socioeconòmiques, sense exigir-los un rendiment
acadèmic superior al que s’exigeix a la resta d'estudiants per a
l'obtenció del títol de grau, i fer extensiva aquesta gratuïtat amb
les mateixes condicions esmentades a la resta d'estudis de grau
a la Universitat de les Illes Balears. 

Aquesta transacció no ha estat acceptada perquè,
aparentment, doncs no els va bé això de no exigir un rendiment
acadèmic superior als alumnes que tenen problemes
socioeconòmics. És una dèria que ja es va instaurar al Partit
Popular a partir de l'exministre José Ignacio Wert, de voler
exigir més a qui menys té. I és absolutament injust voler exigir
un rendiment acadèmic superior al que s’exigeix a la resta
d'estudiants per a l'obtenció d’un títol de grau, ningú no ha de
quedar sense formació per motius socioeconòmics.

Per tant, no acceptarem l'esmena del Partit Popular. 

I el PP també ha manifestat que no volen augmentar les
places MIR. Deu ser que el Partit Popular considera que no fan
falta metges, que no només metges, sinó tot tipus de personal
sanitari a les Illes Balears. Perquè les places MIR, maldament
la consellera de Salut ho obviï i només doni la xifra de metges
quan intervé, són per a professionals sanitaris, en general,
metges, infermeres, psicòlegs, farmacèutics, radiofísics
hospitalaris, etc.

Per tant, nosaltres sí que acceptaríem l'esmena de MÉS en
aquest sentit i res més. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Bona. Per tant, començam la votació.
Podem fer votació separada, Sr. Bona?

EL SR. BONA I CASAS:

Acceptam votació separada, sí.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord. Per tant, passaríem a votar el primer punt.

Vots a favor?

Entenc que seria per assentiment. Per tant, queda aprovat el
primer punt per assentiment.

Passam a votar el segon punt, entenc que sense l’esmena
que li ha proposat.

EL SR. BONA I CASAS:

No, és que l’esmena proposada era un tercer punt. Jo
proposava una transacció que anàs al segon punt, però no han
acceptat aquesta transacció i l’esmena directament del tercer
punt no l’acceptam.

LA SRA. PRESIDENTA:

Perfecte. Per tant, votam el segon punt.

Vots a favor? 5.

Vots en contra? 7.

Abstencions? 1.

I ara passam a votar l’esmena, si no vaig equivocada,
l’esmena de MÉS per Mallorca RGE núm. 7261. És així?

Per tant, passam a votar l’esmena RGE núm. 7261.

Vots a favor? 6.

Vots en contra? 7.

No hi ha abstencions.

Per tant, queda aprovada parcialment aquesta proposició no
de llei.

2) Proposició no de llei RGE núm. 5721/23, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la creació d’una
partida pressupostària als Pressuposts de l’Estat per
implantar mesures per a la climatització dels centres
educatius, sobretot tenint en compte les temperatures
característiques de les Illes Balears.

A continuació passam al debat de la proposició no de llei
RGE núm. 5721/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular,
relativa a la creació d'una partida pressupostària als Pressuposts
de l'Estat per implantar mesures per a la climatització dels
centres educatius, sobretot tenint en compte les temperatures
característiques de les Illes Balears.

Per a la seva defensa, per part del Parlamentari Popular, té
la paraula la Sra. Anabel Curto, per un temps màxim de cinc
minuts.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Gràcies, presidenta. Permeti’m-ho, avui és el Dia Mundial
del Docent, que se celebra des del 1994, on la UNESCO i
l'Organització Internacional del Treball varen voler rendir un
homenatge a una de les professions més valuoses dins la
societat. I vull aprofitar per donar la meva enhorabona a tots i
cadascun dels docents de les nostres illes, per tota la seva feina
diària i per tota la seva implicació. 

Les Illes Balears, com passa a altres indrets d'Espanya, té
les característiques pròpies del clima mediterrani, amb unes
temperatures que poques vegades baixen dels 10 graus, però
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que durant l’any oscil·len entre els 15 i els 18. En primavera i
tardor poden arribar a superar els 30, com ocorre ara mateix.
Unes temperatures que coincideixen en període lectiu i que
condicionen el dia a dia del nostres escolars, docents, alumnes
i personal administratiu sofreixen aquestes elevades
temperatures en espais que no estan gens condicionats per
fer-les front i les aules es converteixen realment en forns, cosa
que perjudica el clima de convivència a les aules en afectar la
concentració i el rendiment de tots els agents implicats. 

Amb data 1 de setembre del 2022, la Conselleria d'Educació
i Formació Professional, mitjançant la Direcció General de
Planificació, Ordenació i Centres i la Direcció General de
Personal Docent, van elaborar i van fer arribar als centres un
protocol d'actuació a l'àmbit educatiu per fer front a les
elevades temperatures excepcionals, amb el fi de vetllar pel
benestar i la salut dels membres de la comunitat educativa,
frase sostreta literalment de la plana web del Govern de les Illes
Balears.

Un protocol, això és el que va fer l'anterior govern i
l’anterior, exactament 8 anys, un protocol de mesures i
actuacions que havien d’adaptar els centres per tal de planificar
les actuacions que permetin minimitzar o neutralitzar les
conseqüències de les elevades temperatures. Un protocol que
proporcionava pautes i directrius per a situacions excepcionals,
però que en cap cas no donava solucions per estar dins una aula
amb 35 graus. Un protocol que era més aviat per fer que s'havia
fet alguna cosa, que per donar solucions reals a una
problemàtica que, en molts casos, va atacar la salut tant
d'alumnes, professors, com personal no docent, vivint a les
aules acubaments d’infants o la típica imatge d'infants amb les
mantes i els guants. 

El protocol donava la recomanació de mantenint-se el major
temps possible a espai fresc, impossible, això és directament
impossible.

La mateixa notícia del 2022, feia referència que aquest
protocol es complementaria amb la mesura anunciada pel
Ministeri de l'elaboració d'un Pla d'adaptació climatològica, per
a la millora de les condicions de confort, termohidromètriques,
així com la qualitat i renovació dels aires en els centres
educatius públics, en el marc dels programes de cooperació
territorial del Ministeri d'Educació i Formació Professional
durant el 2023. Un pla que incloïa estudis específics per
determinar les característiques dels centres, per determinar la
necessitat de les actuacions en matèria d'aïllament tèrmic i
remarcava aïllament de teulades, façanes, finestres, ventilació,
instal·lació de sistemes de climatització o de control de
temperatures, o zones d'ombra en els espais exteriors. Un segon
pla que es va anunciar, un anunci més i que tampoc no ha
arribat. 

En aquest Grup Parlamentari Popular som molt conscients
que aquesta problemàtica és molt gran i que necessita molt de
temps i molta inversió econòmica per donar solucions reals, no
un protocol per dir-nos el que ja tots sabem. És per això que
demanam al Govern central que desenvolupi aquest pla, que ja
va anunciar la conselleria del pacte el 2022, i que ajudi
econòmicament les comunitats autònomes per donar solucions

a una problemàtica que afecta tant el benestar com la salut d'un
col·lectiu tan important com és l’educatiu.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Curto. El Grup Parlamentari Socialista
ha presentat les esmenes RGE núm. 7186, 7187 i 7188/23. Per
a la seva defensa té la paraula la Sra. Amanda Fernández, per
un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

 Gràcies, Sra. Presidenta. És inqüestionable que és necessari
un pla de climatització i de millora de l'eficiència energètica
dels centres de les Illes per a la seva adaptació al canvi
climàtic. L'objectiu, compartit amb tota la comunitat educativa,
és garantir condicions òptimes de temperatura a les aules i
assegurar que els espais de centre, inclosos els seus patis i
instal·lacions de suport, comptin amb les zones d'ombra i la
ventilació o climatització necessàries.

Nosaltres, amb el fons d'aquesta PNL estam totalment
d'acord, tenim algun dubte que li plantejarem, per si ens el pot
aclarir, i també hem presentat unes esmenes que ara exposaré. 

El dubte que m'agradaria aclarís, Sra. Curto, és que quan
vostès parlen en aquesta PNL de centres escolars, a quins
centres ens referim? Entenc que als públics, ja que no podem
fer una inversió d'infraestructures a una propietat privada. I a
més, si ho plantegen a tota la tipologia de centres, perquè, és
clar, centres escolars és molt ampli, pot ser des d’una escoleta
de 0 a 3 anys, a infantil, secundària, primària, centres integrats,
ensenyaments artístics, no ho sé, si podria explicar-me quan diu
“centres escolars” a què ens referim? És un dubte, per tenir-ho
clar.

Nosaltres presentam una esmena, la primera, que seria una
modificació del seu punt 1, precisament un poc en aquest sentit.
Parlaríem de centres escolars públics, però, a més, vostès
parlen d'un pla pilot. És clar, les condicions tèrmiques de cada
centre són molt diferents, tant per l'antiguitat del centre, per les
distintes solucions arquitectòniques i constructives a l’hora que
varen construir, així com les posteriors reformes i ampliacions,
o, en el seu cas, amb la normativa vigent de quan es va
construir en el seu moment. Per tant, pensam que és necessari
que es faci un estudi individualitzat de cada centre, amb
l'elaboració d'una auditoria energètica específica per a cada un
d'ells.

Per això, la nostra proposta és: “El Parlament de les Illes
Balears insta la Conselleria d'Educació i Universitats a executar
un estudi de les necessitats i mancances en matèria de
climatització de tots i cadascun dels centres escolars públics -i
posam “públics” per la pregunta que li he fet abans- de les Illes
Balears.”

Després, quant als punts 2 i 3 vostres, vull anunciar que hi
votarem a favor. Està clar que hem d'instar i tot el que pugui
venir des de Madrid serà benvingut per ajudar, perquè, com
hem dit, serà una feina llarga en el temps, i també costosa
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econòmicament. Per tant, ens sembla perfecte instar, però hi
afegim dues esmenes més perquè entenem que no ens poden
quedar només en instar, sinó que també la conselleria ha de
poder aportar per fer aqueixa feina.

El punt 2 parla d'elaborar una planificació de les actuacions
de millora de les condicions tèrmiques, a partir de l'estudi que
ja citam a l’esmena anterior. 

I, després, el punt 3 seria que la conselleria inverteixi en
això i que ja hi hagi una quantia. En aquest cas, no sé si... hem
fet una petita modificació, que ja l’hem parlada i que també
l’hem consensuada, que, en lloc de parlar que “crearà una
partida pressupostària”, això ens creava un problema, posam
que “destinarien una quantia als pressuposts de l'any 2024", pel
que he dit, perquè entenem que hem d'instar, però creiem que
també la conselleria, o aquest govern, hi ha d’aportar i,
sobretot, perquè tant nosaltres com vosaltres al programa
electoral portàveu fer un pla de climatització, i entenc que
compliran la paraula donada. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Fernández. Torn de fixació de
posicions, pel Grup Parlamentari VOX té la paraula la Sra.
Manuela Cañadas, per un temps màxim de cinc minuts. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Es preciso ejecutar un plan de
climatización de centros educativos para dotar de las
infraestructuras a los centros que garanticen una educación en
condiciones. El referido Real Decreto 486/97, de 14 de abril,
por el que se establecen las disposiciones mínimas de seguridad
y salud en los lugares de trabajo, es extrapolable a los centros
escolares de cara a los profesores como trabajadores, pero es
necesario garantizar mediante normativa y su cumplimiento la
seguridad y salud del alumnado.

El clima en verano y en invierno en las aulas no se puede
soportar, y ello se debe a la falta de infraestructuras y medios
para que los centros dispongan de la climatización oportuna.
Además, la deficiencia en las infraestructuras escolares
perjudica gravemente el desarrollo escolar y no se puede
pretender que la educación dependa del clima. Se debe
garantizar una educación y para ello se debe dotar de medios y
recursos para que el clima no suponga un perjuicio para la
formación de los jóvenes. 

La respuesta por parte de nuestros gobiernos ha sido una
clara inacción, otorgando dinero para mantener las
administraciones y aumentar el sueldo de los cargos y dejando
sin recursos a los ciudadanos, ya que, al parecer, no tienen
dinero para que nuestros estudiantes no tengan que llevar al
aula las mantas en invierno para no pasar frío o ventiladores en
verano para no pasar calor. 

Como dice el acuerdo de gobierno PP-VOX, en su punto
65, aseguraremos la ejecución completa de un plan de
infraestructuras educativas y mejora y modernización de
equipamientos, incluyendo un plan de climatización de centros

educativos sostenidos con fondos públicos vinculados a la
eficiencia energética y a su solarización.

Por eso votaremos a favor. Gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sra. Cañadas. Pel Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca té la paraula la Sra. Maria Ramon, per un
temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. RAMON I SALAS: 

Gràcies, presidenta. Evidentment, ja avanç que donarem
suport a aquesta proposició no de llei. Crec que -i els altres
grups ho expressaven-, necessitam entorns confortables i
adequats a l’hora de poder dur a terme una educació, un
moment educatiu adequat, ja sigui pels alumnes, els infants, els
mestres i tots els treballadors que fan feina a les escoles.

Sí que és veritat, i la Sra. Fernández ho apuntava, moltes
vegades, però, també hem de tenir en compte altres factors
d'aquests edificis, i em referesc que molts d’edificis on ara
mateix hi ha escoles o instituts són potser edificis dels anys
vuitanta que, a més, per millorar aquestes condicions potser que
tenguin unes instal·lacions elèctriques no adequades amb els
nous aparells que es puguin posar, i també que en aquells
moments, en els anys vuitanta, quan es feien escoles,
possiblement fossin, bé, no, segurament, no hi havia les
condicions tan dispars climatològiques que vivim avui en dia
a causa d'aquest canvi climàtic.

Crec recordar que a principi d'any als ajuntaments se’ls va
demanar una auditoria dels seus centres públics perquè la
conselleria pogués fer aquest pla de millora d’instal·lacions, i
aixó tots tendrien, tots els ajuntaments, amb les seves auditories
fetes pels enginyers contractats, mostrarien les necessitats de
cada edifici. En el seu moment es va demanar només dels
centres de primària, va ser la conselleria de la legislatura
passada, i, en principi, amb  aquestes auditories es va elaborar
aquest pla. A més, fa cosa d'unes setmanes es va anunciar que
hi havia ja aquest pla envestit o en procés de fer. 

Sí que és veritat que el pla d'actuació que es va firmar a
finals de legislatura diu que abans que acabi el curs 2023-2024
hi ha d'haver també una sèrie d'actuacions fetes en aquest sentit.
Crec que instar el Govern central evidentment és important, i
sempre que venguin recursos seran benvinguts i més a l’hora de
fer millores als centres educatius, però també hem de recordar,
i vull reivindicar, la necessitat imperiosa que aquesta comunitat
autònoma rebi un finançament adequat perquè es puguin
invertir als serveis públics i, en aquest cas, en educació. Amb
un bon finançament possiblement no hauríem de demanar
partides excepcionals als ministeris per fer actuacions concretes
i podria ser el Govern de les Illes Balears que ho tengués
pressupostat.

Però, tot i així, votarem evidentment a favor d'aquesta
proposició no de llei per garantir unes condicions òptimes als
professionals i als infants a dur a terme en el seu dia a dia a les
aules. Moltes gràcies. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Ramon. Pel Grup Parlamentari Mixt té
la paraula la Sra. Joana Gomila, per un temps màxim de cinc
minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Bono, és evident que, davant
aquest canvi climàtic que vivim, que fa que les temperatures,
sobretot en primavera i tardor, augmenten, i que açò afecta les
activitats escolars a les aules i als centres educatius, s'han de
prendre mesures i s'han de donar solucions a la preocupació
que tenen els centres educatius, el professorat, les famílies,
l'alumnat, respecte d’aquesta climatització dels centres. 

En el cas de Menorca, el passat 3 de maig de 2023, vam
signar un document que van fer les escoletes, que es diu
Tallafoc, en el qual ens comprometíem a dur iniciatives en
aquest sentit, tant si érem al Govern com si érem a l’oposició,
amb l’objectiu d’açò, d’activar, de poder climatitzar els centres
amb aires condicionats, sobretot els mesos d'estiu, que és on
tenien la necessitat. A Menorca tots els grups polítics hi van
donar suport, per tant, en aquest cas, també MÉS per Menorca.

I, per tant, als punts 1 i 2 MÉS per Menorca hi farà un vot
favorable perquè entenem que també el Govern d'Espanya ha
de col·laborar amb la solució d’aclimatar els centres escolars
i també de millorar els aïllaments, perquè, és clar, si només
posam aires condicionats i no milloram els aïllaments de les
aules serà feina perduda. 

En altres moments ja, des del Govern de l'Estat, s'han
aportat partides per poder fer aquest tipus de canvis, d'alguna
manera ja es va fer amb un projecte d’Edu3, que també era per
a l’educació 0-3, va aportar 1.000 milions d'euros per crear
noves places de 0-3, açò era com un canvi estructural per poder
posar en valor i crear places a 0-3. Entenem que el tema de la
climatització del centre podria ser també aquest canvi
estructural que necessiten tots els centres i que, per tant, el
Govern d'Espanya hi ha de donar la seva col·laboració i la seva
aportació econòmica. 

En el cas del punt tercer, farem un vot d'abstenció, perquè
entenem que qui ha de desenvolupar el pla d'actuació ha de ser
el Govern balear, que és qui n'és competent, i després el
Govern d'Espanya el que ha de fer és aportar aquestes partides
pressupostàries. Per tant, entenem que qui l'ha de redactar no
és el Govern d’Espanya, sinó que ha ser el Govern balear; el
Govern balear l’ha de redactar aquest pla d'actuació perquè és
el competent i és qui coneix la realitat de les illes, i després el
Govern d'Espanya ha de ser qui ha d’aportar, com es deia al
punt anterior, per a aquests canvis estructurals per mor d’aquest
canvi climàtic. 

Per una altra banda, el Govern del PP va anunciar un pla
pilot de climatització dels centres. Des de MÉS per Menorca
vam fer unes preguntes escrites, demanàvem a veure a quants
centres es faria, si n'hi hauria cap que seria a Menorca, si
d’aquests de Menorca n'hi hauria cap que fos a una escoleta. De
moment no tenim la resposta a aquestes preguntes, esperam que
s'hi hagi fet feina, perquè de moment es va anunciar, vull dir,

pels diaris o pels mitjans de comunicació va sortir, però no en
sabem res d’aquest resultat, i tampoc no en sabem res de les
preguntes escrites, per tant, no podem saber si està en marxa o
no.

Esperem que ja estigui en marxa, si no els agrairíem que es
posassin ja a fer feina per posar-li, i esperar també que a
Menorca hi hagi algun centre i, si pot ser, una escoleta on
també es pugui aplicar aquest pla pilot. 

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Procedeix ara la suspensió de
la sessió per un temps màxim de deu minuts, per la qual cosa es
demana al grup proposant si vol una suspensió o si podem
continuar Per tant, entenc que podem continuar.

Pel Grup Parlamentari Popular, la Sra. Anabel Curto, té un
temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. CURTO I ALEMANY: 

Gràcies, presidenta. Bé, primer de tot, vull contestar les
preguntes que m'ha fet la Sra. Fernández. M'ha demanat a qui
va dirigit. Està clar que va dirigit a centres públics, com vostè
ha dit el centre és concertat, el centre en si és de propietat
privada i, per tant, la conselleria no podria intervenir en aquest
aspecte.

A quin nivell? Tant de bo, arribassin tants de doblers per
fer-ho a tots els nivells! Jo crec que tots estaríem d'acord que
estiguessin a escoletes, de tot. Què passa? Com sabem, les
competències són de diferents ens, una és dels consells, altres
poden ser dels ajuntaments, altres són de conselleria, per tant,
jo crec que el que cal és demanar ara pels que depenen
directament de conselleria, que són els centres públics que
rebin l’ajuda, i de cara al futur crec que ens podríem ajuntar
tots, com ara, i demanar que arribassin ajudes tant als consells
com als ajuntaments, perquè és ben necessari.

En el tema del finançament, he de dir que la presidenta
Margalida Prohens crec que ho ha dit per activa i per passiva,
que lluitarà per un finançament just, sigui qui sigui el president
o el color polític que surti del darrer procés electoral, que ells
lluitarà perquè arribi aquest finançament que durant anys s’ha
demanat i que, sincerament, no ha arribat. 

El tema de la climatització ha sortit durant aquests vuit anys
moltes vegades, s'ha sol·licitat moltes vegades, la presidenta
d'aquesta comissió era l’anterior portaveu del Grup
Parlamentari Popular i ho va lluitar molt, sempre es varen
trobar la resposta del no, no, no, no. És una pena, jo estic
contenta que ara sí que hem arribat a un acord, sí que es votarà
a favor d'aquesta proposició no de llei, més que res per tota la
comunitat educativa, perquè s'ho mereixen, perquè en el tema
de la COVID ho han passat molt malament, ha estat molt
complicat estar dins unes aules, hi han estat, ho han donat tot i
jo crec que li devem molt a aquesta comunitat educativa. 
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Amb referència a les esmenes, l'esmena 5721 li votarem en
contra, no l'acceptarem, perquè la conselleria ja ha manifestat
la seva intenció de fer un pla per analitzar la problemàtica...

LA SRA. PRESIDENTA:

Perdó, 5721 és la proposició no de llei, m’hauria de dir el
número d'esmena.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Ah, perdó, espera, espera, ara t’ho dic, un moment, perdó,
això és ser novella, la 7186 és la primera, d’acord? Com deia,
li votarem en contra perquè la conselleria ja ha manifestat la
seva intenció de fer un pla per analitzar la problemàtica, segons
la tipologia dels centres; és a dir, agafaran centres de diferent
tipologia que no tenen res en comú, és a dir, poden ser centres
antics, centres que tenguin més ventilació, centres que en
tenguin manco, perquè el que vull dir és que és inviable
econòmicament fer-ho a tots els centres, implica analitzar
centres, primer, que tal vegada no ho necessiten, tenim centres
de nova construcció que ja estan adaptats; tenim centres que no
ho necessiten; i ficar dins el mateix bloc centres que no ho
necessiten no hi veiem l’ús de gastar aquests doblers.

L’esmena 7187 tampoc no l'acceptarem, ja que està
relacionada amb el punt anterior i pel que he dit.

I després, l'esmena 7188, ja hem acordat..., nosaltres li
votarem a favor si es fa una una transacció, que ja hem acordat
amb el... -gràcies, presidenta-, i quedaria així: “El Parlament de
les Illes Balears insta la Conselleria d'Educació i Universitats
a invertir en la millora de les instal·lacions d'aïllament i
climatització dels centres escolars i destinar-hi una quantia en
els pressuposts de la comunitat autònoma de l'any 2024.”

LA SRA. PRESIDENTA:

Perfecte, doncs moltes gràcies. Per tant, els demanaria si
volen votació separada dels punts. Volen votació separada.

I després, només més per un tema de forma, a la darrera
esmena que vostès han transaccionat, la 7188, veig que posava
“3 ter”, i entenc que seria “3 bis”, d’acord? És l’únic.

Per tant, començam la votació del primer punt, sense
l'esmena perquè no s’ha acceptada, per tant, començam la
votació del primer punt.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

9 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

4 vots en contra i cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Cap abstenció.

Passam a la votació del segon punt.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

13, unanimitat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Entenc que per assentiment.

Vots a favor del tercer punt?

EL SR. SECRETARI:

Són 12 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

12 a favor.

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Perfecte. I ara votaríem l'esmena 7188, amb aquesta
transacció que ens acaba de dir la Sra. Anabel Curto.

Per tant, vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

Unanimitat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Doncs també aprovat per assentiment.

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 5721/23, relativa a la creació d'una partida
pressupostària en els pressuposts de l'Estat per implantar
mesures per a la climatització dels centres educatius, sobretot
tenint en compte les temperatures característiques de les Illes
Balears.

No havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
Moltes gràcies.

 



DIARI DE SESSIONS

DEL

PARLAMENT

DE LES

ILLES BALEARS

Redacció i Administració
PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS
C/ Palau Reial, 8
07001 PALMA Imp. Parlament de les Illes Balears. Palma


	1) Proposició no de llei RGE núm. 5607/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a augment de les places de medicina a la UIB.
	2) Proposició no de llei RGE núm. 5721/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la creació d’una partida pressupostària als Pressuposts de l’Estat per implantar mesures per a la climatització dels centres educatius, sobretot tenint en compte les temperatures característiques de les Illes Balears.

